

Syria NGO Forum urges for de-escalation and protection of civilians in Aleppo, Syria

January 2026

The Syria NGO Forum (SNGOF) urgently calls on all parties to the conflict in Aleppo to immediately de-escalate hostilities and uphold their obligations under International Humanitarian Law (IHL). The protection of civilians must remain paramount and non-negotiable as violence continues.

Recent escalations have resulted in at least 12 civilian casualties with multiple more injured, again forcing 139,000 people to flee their homes, with over 1,100 seeking refuge in overcrowded emergency shelters where heating is scarce and temperatures hover near freezing with heavy snowstorms this winter period. These communities have already endured multiple cycles of displacement, insecurity, widespread contamination, and loss over the past 14 years, and renewed violence risks compounding their suffering.

Coordination mechanisms have observed a rapid deterioration in humanitarian operating conditions in Aleppo over the past 72 hours. Movement restrictions, localized curfews, suspension of flights at Aleppo International Airport, and temporary closure of public institutions (including hospitals in proximity to conflict lines) have significantly constrained humanitarian access and civilians' ability to seek assistance and safe movement. Urgent humanitarian aid must be provided immediately to affected and displaced communities in the face of the crisis. Amid the ongoing crisis, all actors must urgently prioritise the protection of vulnerable individuals from protection risks and safeguard their rights, dignity and access to essential services.

SNGOF reiterates to all parties their binding obligations that attacks on civilians and civilian infrastructure are prohibited under IHL. We urge strict compliance with these obligations, including:

- Protection of civilians and civilian objects at all times.
- Safeguarding essential services and humanitarian access, ensuring continuity of life-saving assistance.
- Avoiding indiscriminate attacks and upholding proportionality and distinction principles.

At this pivotal moment, when prospects for recovery are within reach, the SNGOF calls for urgent de-escalation. If allowed to continue, renewed hostilities will only deepen community suffering, reverse fragile recovery gains, and undermine prospects for stability that still remain within reach.

The SNGOF is a coordination, representation, and advocacy platform for national and international NGOs in Syria that brings together 178 international and national NGOs, networks, and observers delivering humanitarian, early recovery, and development assistance, across all governorates of Syria.

منتدى المنظمات غير الحكومية في سوريا يدعو إلى خفض التصعيد وحماية المدنيين في حلب، سوريا قانون الثاني / يناير 2026

يدعو منتدى المنظمات غير الحكومية في سوريا (SNGOF) بشكل عاجل جميع أطراف النزاع في حلب إلى خفض التصعيد فوراً والالتزام بواجباتهم بموجب القانون الدولي الإنساني. ويجب أن تظل حماية المدنيين أولوية قصوى وغير قابلة للتفاوض، في ظل استمرار أعمال العنف.

وقد تسببت موجة التصعيد الأخيرة بسقوط ما لا يقل عن 12 ضحية من المدنيين وإصابة آخرين، ودفع 139,000 شخص إلى النزوح مرة أخرى، بينما اضطر أكثر من 1,100 شخص إلى الاحتماء في ملاجي طارئة مكتظة تفتقر للتدفئة الكافية، في ظل برد قارس وعواصف ثلجية كثيفة.. وتتجذر الإشارة إلى أن هذه المجتمعات عانت بالفعل من دورات متكررة من النزوح وانعدام الأمن والتلوث الواسع والخسائر على مدى السنوات الأربع عشرة الماضية، ويخشى أن يؤدي تجدد العنف إلى نفاق معاناتها.

وقد رصدت آليات التنسيق تدهوراً سريعاً في ظروف العمل الإنساني في حلب خلال 72 ساعة الماضية. إذ أدت قيود الحركة، وفرض حظر تجول محلي، وتعليق الرحلات الجوية في مطار حلب الدولي، والإغلاق المؤقت للمؤسسات العامة (بما في ذلك مستشفى تقع بالقرب من خطوط التماس)، إلى تقييد كبير في الوصول الإنساني وقدرة المدنيين على طلب المساعدة والتنقل بأمان. وفي ظل هذه الأزمة، يجب توفير المساعدات الإنسانية العاجلة فوراً للمجتمعات المتضررة والنازحة. كما يتquin على جميع الأطراف، وبصورة عاجلة، إعطاء الأولوية لحماية الغاث الأكثر ضعفاً من مخاطر الحماية، وضمان حقوقهم وكرامتهم وإمكانية وصولهم إلى الخدمات الأساسية.

ويؤكد منتدى المنظمات غير الحكومية في سوريا مجدداً لجميع الأطراف التزامهم الملزم بموجب القانون الدولي الإنساني، والذي يحظر الهجمات على المدنيين والبنية التحتية المدنية. وندعو إلى الالتزام الصارم بهذه الالتزامات، بما في ذلك:

- حماية المدنيين والأهداف المدنية في جميع الأوقات.
- ضمان استمرارية الخدمات الأساسية والوصول الإنساني، بما يكفل استمرار تقديم المساعدات المنقذة للحياة.
- تفادي الهجمات غير المنضبطة، والالتزام بضبط استخدام القوة بما يحفظ أرواح المدنيين وممتلكاتهم..

وفي هذه اللحظة المفصلية، التي لا تزال فيها آفاق التعافي ممكنة، يدعو منتدى المنظمات غير الحكومية في سوريا إلى خفض التصعيد بشكل عاجل. إذ إن استمرار الأعمال العدائية لن يؤدي إلا إلى تعزيز معاناة المجتمعات، وتقويض المكاسب المنشورة للتعافي، وتقليل فرص الاستقرار التي لا تزال متاحة.

ويُعد منتدى المنظمات غير الحكومية في سوريا منصة للتنسيق والتّمثيل والمناصرة للمنظمات غير الحكومية الوطنية والدولية العاملة في سوريا، حيث يضم 178 منظمة وشبكة وطنية ودولية، إضافة إلى جهات مراقبة، تعمل على تقديم المساعدات الإنسانية، ودعم التعافي المبكر، والتنمية في جميع المحافظات السورية.